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PROPOZICE ZEMSKÝCH SOUTĚŽÍ 2011 
 

4.2. Soutěže Českého sdružení CHPH (ČS CHPH) 

4.2.1. Mistrovství krátkých tratí (MKT) 
a) Jednoroční soutěž všech chovatelů ČS CHPH. 
b) Minimální účast  50 chovatelů  a 1000 nasazených holubů  
c) Výsledky z třídy otevřené, 
d) Započítává se 3 závody ze 4 předem označených v závodních plánech OS. 
e) Vzdálenost závodů na holubník chovatele od 100 do 400 km  
f) U všech závodů je soutěžní družstvo 10/7  
g) Způsob vyhodnocení: 

- vítězí chovatel s nejvyšším počtem umístěných mistrů – maximálně 21 holubů 
- při rovnosti počtu umístěných mistrů rozhoduje součet koef. Kf všech holubů. 

4.2.2. Mistrovství středních tratí (MST) 
a) Jednoroční soutěž všech chovatelů ČS CHPH. 
b) Minimální účast 50 chovatelů a 750 nasazených holubů  
c) Výsledky z třídy otevřené,. 
d) Započítává se 6 závodů ze 7 předem označených v závodních plánech OS. 
e) Vzdálenost závodů na holubník chovatele od 300 do 500 km  
f) U všech závodů je soutěžní družstvo 10/7. 
g) Způsob vyhodnocení: 

- vítězí chovatel s nejvyšším počtem umístěných mistrů – maximálně 42 holubů 
- při rovnosti počtu umístěných mistrů rozhoduje součet koef. Kf všech holubů. 

4.2.3. Mistrovství dlouhých tratí (MDT) 
a) Jednoroční soutěž všech chovatelů ČS CHPH. 
b) Minimální účast 50 chovatelů  a 300  nasazených holubů  
c) Výsledky ze třídy otevřené,  
d) Započítávají se 3 závody z 5ti  dlouhých tratí  v termínu ČS CHPH 
e) Vzdálenost závodů na holubník chovatele nad 500 km 
f) U všech závodů je soutěžní družstvo 6/4   
g) Způsob vyhodnocení: 

- vítězí chovatel s nejvyšším počtem umístěných mistrů- maximálně 12 holubů 
- při rovnosti počtu umístěných mistrů rozhoduje součet koef. Ke všech holubů 

4.2.4. Generální mistrovství (GM) 
a) Jednoroční soutěž všech chovatelů ČS CHPH. 
b) Minimální účast 50 chovatelů, u KT 1000, ST 750 a DT 300  nasazených holubů  
c) Výsledky z třídy otevřené,  
d) Započítává se 3 závody z MKT, 6 závodů z MST a 3 závody z MDT  
e) Způsob vyhodnocení: 

- vítězí chovatel s nejvyšším počtem umístěných mistrů- maximálně 75 holubů 
- při rovnosti počtu umístěných mistrů rozhoduje koef. Kf všech holubů 

4.2.5. Profi mistrovství (PF) 
a) Jednoroční soutěž všech chovatelů ČS CHPH.  
b) Minimální účast 50 chovatelů, u KT 1000, ST 750 a DT 300  nasazených holubů  
c) Výsledky z třídy otevřené 
d) Započítává se 3 závody z MKT, 6 závodů z MST a 3 závody z MDT  
e) Vzdálenosti dle MKT, MST a MDT 
f) Ze všech závodů bodují pouze holubi napsaní na 1.-3.místě KL 
g) Způsob vyhodnocení: 

- vítězí chovatel s nejvyšším počtem umístěných mistrů- maximálně 36 holubů 
- při rovnosti počtu umístěných mistrů rozhoduje koef. Kf všech holubů 

 



- 4 - 

Propozice Zemského závodu ČSCHPH na rok 2011 
 
Zemský závod VIERZON se bude konat dne 02.07.2011 s ranním startem nejpozději do 11.00 
hodin dle aktuálního vývoje počasí 
- Jedná se o závod jednotlivců, kterého se mohou zúčastnit všichni chovatelé ČS CHPH 
- Společný start všech zúčastněných na pokyn určeného startéra pověřeným výborem ČS CHPH 
(výcviková komise ve složení Zdeněk Dohnal, Zdeněk Masojídek, Jaroslav Němec ) 
- Způsob vyhodnocení  
a)  1 – 5. holuba  z každého pásma dle dosažené rychlosti 
b)  1 – 5. holuba  z celkových výsledků dle dosažené rychlosti 
Vyhodnocování  ZZ bude  ve třech pásmech 
Pásmo   I         801  -   900  km 
Pásmo   II        901  -   1000 km 
Pásmo   III      1001 -   1100 km 
Rozdělení po jednotlivých pásmech  : 
Rozdělení v pásmech nebude podle OS, nýbrž podle vzdáleností jednotlivého chovatele na 
holubník   
Zpracování výsledků  - do 20.07.2011 výsledky ze  ZZ v OS zašlou výpočtáři elektronicky na 
koordinátora Zemského závodu - Petra  HUSÁKA, který zpracuje celkové výsledky do 31.07. 2011, 
které budou zveřejněné na našich internetových stránkách. 
Oblastní sdružení, které nesplní stanovené termíny, nebude vyhodnoceno.  
V případě prodloužení závodu bude aktuelně prodloužen i termín dodání výsledků. 
Hlášení dolétlých  holubů:   
Dolety a konstatování holubů si budou jednotliví chovatelé hlásit na níže uvedené koordinátory do 
1 hodiny po konstatování, nenahlášení holubi budou vyřazeni z ocenění.  
Koordinátor pro pásmo I          Zdeněk  Masojídek - tel. 731 159 551 
Koordinátor pro pásmo II         Jaroslav  Němec     - tel. 724 156 681 
Koordinátor pro pásmo III        Zdeněk  Dohnal       - tel. 603 990 309  
Propozice byly schváleny ŘV ČSCH  dne 26.01.2011.  
                 
 

4.3  Propozice soutěží Moravskoslezského sdružení MSS CHPH  
 Jednoroční soutěže všech chovatelů MSS na území Moravy a Slezska. 

 

4.3.1.   Mistrovství Moravy a Slezska dlouhých tratí (MMDT) 
a) minimální účast chovatelů a počty nasazených holubů dle § 17, odst. 1 ZŘ 
b) Výsledky ze třídy otevřené, ve 4 závodech DT ve 4 společných termínech (víkend), předem 

označených v závodních plánech OS, se střední vzdáleností pásma MSS nad 650 km. 
c) Soutěžní družstva jsou pro všechny 4 závody stanovena 3/3. 
d) Vyhodnocení: 

- Vítězí chovatel s největším počtem umístěných mistrovských holubů (max. 12) ze 
závodů konkurenci pásma MSS  

- U shodného počtu umístěných holubů rozhoduje součet koeficientů Kf. 
e) Základní podmínky účasti: 

- Účast při společném startu zemských závodů a závodů pásem MSS 
- zaslání podkladů OS k výpočtu, emailem nebo na disketě výpočtáři MSS do 7 dnů po 

ukončení závodu. 

4.3.2.   Generální mistrovství Moravy a Slezska (GM) 
a) minimální účast chovatelů a počty nasazených holubů dle § 17, odst. 1 ZŘ 
b) Výsledky ze třídy otevřené a holoubat, v konkurenci OS. 
c) Započítává se sedm závodů ze 11 předem určených v programu OS. 
d) Z toho: 

- 2 ze 3 určených závodů OS při středních vzdálenostech závodů 100 až 400 km 
- 2 ze 3 určených závodů OS při středních vzdálenostech závodů 300 až 600 km 
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- 2 ze 3 závodů MMDT v konkurenci pásma MSS 
- 1 ze 2 určených závodů holoubat 

e) Soutěžním družstvem pro všechny závody jsou 2 holubi napsaní na 1. a 2. místě 
kontrolního listu. 

f) Vyhodnocení: 
- vítězí chovatel s největším počtem umístěných holubů (max. 14) 
- při shodném počtu umístěných holubů rozhoduje součet koeficientů Kf 

4.3.3.   Mistrovství Moravy a Slezska krátkých a středních tratí (MKST) 
a) minimální účast chovatelů a počty nasazených holubů dle § 17, odst. 1 ZŘ  
b) Výsledky ze třídy otevřené. 
c) Započítává se 6 závodů ze 7 předem určených v programu OS. 
d) Střední vzdálenost závodů je 200 - 600 km. 
e) Soutěžní družstvo je 10/7 v konkurenci OS. 
f) Způsob vyhodnocení: 

- vítězí chovatel s nejvyšším počtem umístěných mistrovských holubů ze započítávaných 
závodů (max. 42). 

a) při rovnosti rozhoduje lepší součet koeficientů Kf 

4.3.4   Mistrovství mladých chovatelů MSS do 18 let 
a) samostatně evidovaný chovatel do 18 let  
b) započítává se 5 libovolných závodů nad 100 km v konkurenci OS 
c) mistrovské družstvo 5/4 
d) vítězí chovatel s nejvyšším počtem umístěných mistrů (max.20), při rovnosti rozhoduje lepší 
součet koeficientů Ke 

4.3.5.   Eso holub Mistrovství dlouhých tratí (Eso MMDT) 

b) Soutěž holubů jednotlivců bez rozdílu pohlaví. 

c) Minimální účast chovatelů a počty nasazených holubů dle § 17, odst. 1 ZŘ 

d) Výsledky ze třídy otevřené. 

e) Započítávají se 4 závody Mistrovství Moravy a Slezska dlouhých tratí. 
Vítězí holub s největším počtem umístěných závodů v konkurenci pásma MSS. Při rovnosti 
rozhoduje lepší součet koeficientů Kf 

4.3.6.   Eso holub mistrovství krátkých a středních tratí (Eso MKST) 
a) Soutěž holubů jednotlivců bez rozdílu pohlaví. 
b) Minimální účast chovatelů a počty nasazených holubů dle § 17, odst. 1 ZŘ  
c) Výsledky ze třídy otevřené v konkurenci OS. 
d) Započítává se 6 závodů ze 7 předem určených v programu OS pro MKST. 
e) Vítězí holub s největším počtem umístěných závodů, při rovnosti rozhoduje nejnižší součet 

koeficientů Kf. 
 

Propozice Moravskoslezských zemských závodů 2011 

 

závod   košování  start 

Oostende  29.6.   01.7. pá 

Brussel  28.7.   30.7. so 

1. Pořadatel: Moravskoslezské sdružení CHPH 
2. Přepravce: dle dohody pásem 
3. Podmínky nasazování a konstatování dle ustanovení závodního řádu 
4. Výpočet závodu: Celkové výsledky MSS, pásma MSS Západ (BM, BV, JM, VY, ZN), Jih (HO, 

UH, VA) Střed (HA, UN, ZL), Sever ( BE, HL, KaO, OP, TŘ,). Výpočtář  p. Škovran Stanislav 
5. Podmínka účasti: Závodu se může zúčastnit každý chovatel s doletovými souřadnicemi na 

území Moravy a Slezska, jehož OS CHPH je členem MSS CHPH a uhradí příslušné poplatky. 
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6. Hlášení doletu: První dolétlí špičkoví holubi ze závodů Oostende a Brussel musí být 
nahlášeni do 30 minut po příletu na určeného koordinátora v každém OS. Koordinátor za OS 
nebo pásmo MSS do 1 hodiny po nahlášení prvního PH přenese informace výcvikáři MSS 
telefonicky nebo mailem: 
Ing. Novotný Jaroslav 548530326, 737267205, jaroslav.novotny@ukzuz.cz 

7. Kontrola hlášených PH: za provedení kontroly předpokládaných vítězů v OS odpovídá výbor 
OS. Dolétlí holubi musí být uzavřeni, k dispozici kontrolním orgánům 4 hod. po konstatování. 

8. Podklady pro výpočet: Musí být odeslány e-mailem na adresu Škovran Stanislav  
skovran@lesaffre.cz kopie skovran@volny.cz, Nejpozději do 7 dnů od otevírání konstatovacích 
hodin. 

9. Postihy: a) nenahlášení dolétlého holuba - vyřazení z ocenění 
b) nezaslání podkladů pro výpočet v termínu - vyřazení OS ze závodu 
 

10. Kategorie pro vyhodnocení:  
Zemský závod Ostende MSS 
1.   -   10. místo  pohár  absolutní pořadí 
Finanční ocenění 1. místo 5.000,- Kč, 2. místo 3.000,- Kč, 3.. místo 2.000,- Kč 
   4. místo 1.000,- Kč, 5. místo 1.000,- Kč 
1.   -   3. místo  pohár  soutěž holubic 
1.   -   3. místo  pohár  série 3 prvních holubů 
1.   -   3. místo  pohár  ESO Ostende 
1.   -   3 místo  pohár  Super ESO Ostende 

 
Zemský závod Brussel MSS 
1.   -   10. místo  pohár  absolutní pořadí 
Finanční ocenění 1. místo 5.000,- Kč, 2. místo 3.000,- Kč, 3.. místo 2.000,- Kč 
   4. místo 1.000,- Kč, 5. místo 1.000,- Kč 
1.   -   3. místo  pohár  soutěž holubic 
1.   -   3. místo  pohár  série 3 prvních holubů 
 
Eso ZZ Oostende (PH s nejlepším koeficientem Kf ze 3 ročníků ZZ, podmínka umístění v roce 
vyhodnocení)  
Super Eso ZZ Oostende (PH s nejvyšším počtem umístění, při shodě rozhoduje koeficient Kf , 
podmínka umístění v roce vyhodnocení) 

 

Zemský závod Cheb – „Katovický memoriál“ 
závod   košování  start 
Cheb   11.6.   12.6. ne 
Start bude proveden ze startovního místa Cheb - Pomezí, souřadnice: 50.05.16, 12.15.44 
Ocenění závodu v konkurenci MSS: 
 
1. místo  pohár + 3000 Kč 
2. místo  pohár + 1000 Kč 
3. místo   pohár + 1000 Kč 
4.-10. místo  pohár + 1000 Kč 

Schváleno řídícím výborem MSS CHPH dne 8.2.2011 

 
RSDr. Zdeněk Uherek v.r. 
   předseda MSS CHPH 
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Zasedání sportovní komise F.C.I.  
 

V nezvykle pozdním termínu se letos konalo jarní zasedání komisí a předsednictva FCI 
v belgickém Halle. Takže 25.4. na velikonoční pondělí ráno jsme s prezidentem svazu Jaroslavem 
Novotným nechali pomlázky ležet a vyrazili do Belgie. Jednání sportovní komise bylo hned první 
na řadě, v úterý v 10.30 hodin. 

Ubytování jsme měli zajištěno již tradičně v malém hotýlku, nebo spíš hospodě 
s poskytováním noclehů, v městečku Beersel asi 11 km od sídla belgického královského svazu a 
sídla FCI v Halle. Je to dnes už v podstatě předměstí Bruselu, ale s krásným hradem z 12. století. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Hrad Beersel 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

S kolegy ze Slovenska jsme se tentokrát sešli až na jednání komise. Volili cestu přes noc 
s příjezdem až přímo na jednání, ale myslím, že během jednání tohoto hrdinského kousku litovali. 

Z účasti na zasedání komise bylo vidět, že je obecně považována za nejvýznamnější. 
Začalo se včas a za plné účasti všech špiček. Přítomni byli president FCI José Tereso 
(Portugalsko), prezident sportovní komise Istvan Bárdos (Maďarsko), Roland Fitzner (Německo), 
Pierre de Rijst (Belgie), Roger Tantart (Francie), Leslie Blacklock (Anglie), Christian Cossa (Itálie), 
Albert de Jong a Piet van Gils (Holandsko), Marius Tunduc (Rumunsko), Ing. Juraj Kurek 
(Slovensko), koordinátor - překladatel Ulrich Frei-Zulauf (Švýcarsko) a my dva. V zasedací 
místnosti bylo ale asi dvakrát tolik přítomných, protože mimo oficiálního člena komise zde skoro 
každý svaz měl někoho dalšího a byli přítomni i pozorovatelé ze států, které nejsou členy komise 
např. z Ruska. Chyběl jen zástupce Srbska a překvapivě také Polska. Když říkám překvapivě, 
nemyslím tím, že by byli tak poctiví účastníci, to spíš naopak, ale proto, že jedním z hlavních bodů 
programu bylo hodnocení olympiády v Poznani.  

Prezident FCI José Tereso zahájil jednání v 10.30 v zasedací místnosti belgického 
královského svazu. Po zahajovacích ceremoniích a uvítání začalo jednání dle programu. Vedle 
bodů programu organizačního a informativního charakteru, jako byla kontrola usnesení, smlouva 
FCI a KBDB, elektronická pošta, předkládání návrhů apod., byly projednány body pro nás 
zajímavé. 

Předseda sportovní komise István Bárdos přečetl zápis z kongresu konaném u příležitosti 
32. Olympiády poštovních holubů v Poznani. Pro nás důležité byly zejména tyto body: 
- Byly schváleny změny ve výpočtu koeficientů v kategorii „A“ a  „B“. 
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- Byl schválen návrh na sjednocení typu rodových kroužků všech zemí. 
- Pravidla a propozice pro závody „Mistrovství světa“ a „Evropského poháru“. 

Vyjádřil uspokojení s prací polského svazu při pořádání a organizace olympiády v Poznani. 
Přes drobné nedostatky rád konstatoval, že polský svaz se zhostil tohoto náročného úkolu dobře. 
Připomenul ale, že v průběhu minulého roku se dostávalo na FCI z polské strany, jenom minimum 
informací o průběhu příprav. V tomto duchu je také jejich dnešní neúčast na jednání. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Zleva Istvan Bárdos, José M. Tereso a tajemník FCI Patrick Marsille 
 

V souvislosti s pořádáním olympiády a s cílem zlepšit přípravu a průběh dalších byly 
projednány návrhy: 
- Aby se stanovila pravidla pro ceremoniální záležitosti, jako je zahájení a ukončení, včetně 

vyhodnocení olympiády. 
- Je nutné posílit komisi která provádí kontrolu výsledků olympijských holubů s tím, že pro příště 

bude tato komise posílena o další dva odborníky. 
- Aby v budoucnu bylo přesně stanoveno jaké úkony je pořadatel olympiády povinen podnikat, 

jako např. poskytovat průběžně informace o průběhu a stavu příprav. 
- Připravit kritéria pro potenciální pořadatele tak, aby bylo možné s předstihem odhadnout, co se 

dá od pořadatele požadovat. Je nutné také vědět o slabých místech pořadatele a tyto zohlednit 
při výběru. 

President FCI José Tereso zdůraznil, že je třeba, aby ještě před olympiádou na Slovensku, 
byl vypracován protokol se všemi instrukcemi a pokyny pro organizátory olympiády. 

Bylo také konstatováno, že nebyly dodrženy termíny dodání výsledků pořadatelům. Ještě 
čtyři dny před dodáním holubů na olympiádu nebyly dodány výsledky tří zemí v kategorii sport a 
jedenácti zemí v kategorii standard. Pro příště nebudou holubi, u kterých nedodají jednotlivé země 
včas podklady pro kontrolu výsledků, zveřejněni v katalogu olympiády. 

Dále byla projednána problematika elektronických systémů s ohledem na připravované 
předpisy FCI. V oblasti konstatovacích systémů byly provedeny kontroly software u jednotlivých 
systémů a bylo zjištěno, že v této oblasti je vše v pořádku. Pochybnosti vyjádřil P. Van Gils o 
systému „Vizion“. Nyní je třeba ještě ověřit a prozkoumat hardware. José Tereso navrhl, aby se 
svazy pokusily vstoupit v jednání s univerzitami v technických oborech, získat tyto pro spolupráci 
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při kontrolách el. konstatovacích systémů. Zjistit, co by taková případná spolupráce obnášela. 
(myslí se, co by stála). Toto je oblast, která nás stojí mnoho času peněz a úsilí. 

V dalším jednání byl projednán návrh presidenta FCI na vytvoření kalendáře mezinárodních 
výstav, zejména v Evropě. V této souvislosti byla pro nás důležitá diskuse o každoročním pořádání 
mezinárodní výstavy „Europaschau“ německým svazem v Dortmundu (14.-.15.1.2012). Mnohým 
delegátům se zdálo nevhodné pořádat takovou velkou mezinárodní akci i v roce konání olympiády 
FCI, ale nakonec žádný závěr učiněn nebyl. Istvan Bárdos jménem maďarského svazu informoval 
o konání 3. Středoevropské výstavy 26. – 29. ledna 2012 v Budapešti, kterou si Maďarsko 
přejmenovalo na „Europa Cup“. Středoevropské výstavy jsou však plánovány jen mimo olympijské 
roky. 

O záměru FCI pořádat pravidelně od roku 2012 „Olympijské závody“ z Londýna a Berlína 
informoval Istvan Bárdos. Dle Rolanda Fitznera z Německa se v Německu nedoporučuje s 
ohledem na zvýšenou aktivitu ochranářů provádět propagaci těchto závodů, dokonce ani vypuštění 
holubů přímo na stadiónu nebo v jeho bezprostřední blízkosti není žádoucí. Tyto závody by se 
mohly pro svou oblibu stát tradicí, předpokládá se že v budoucnu budou organizovány pod stejným 
logem, pouze by měla být vypouštěcí místa vybrána tak, aby se mohli těchto závodů zúčastnit také 
chovatelé z Ukrajiny a Běloruska. 

Na zasedání předsednictva FCI se všechna tato problematika projednávala znovu, stejně 
jako vše z ostatních komisí, kde nejsme zastoupeni. Důležitým bodem jednání však byly přípravy 
olympiád. Jednak té v roce 2013 na Slovensku v Nitře, a pak také volba pořadatelské země pro rok 
2015. O slovenských přípravách informoval president slovenského svazu Ing. Juraj Kurek. 
Poměrně obsáhlá zpráva také zahrnovala přípravu na související Mistrovství světa mladých 
holubů, které se v testovací stanici v Nitře uskuteční koncem léta 2012. 

Kandidatura Číny na pořádání olympiády v roce 2015, která se projednávala už na 
kongresu v Poznani, je stále nedořešená. Veterinární předpisy EU se zdají být nepřekonatelnou 
překážkou pro návrat vystavených holubů zpět do Evropy. Ze strany FCI je ale cítit snahu nějak 
Číně vyjít vstříc. Hledají se cesty jak v Číně olympiádu uskutečnit i za cenu, z mého pohledu 
nepochopitelných řešení. Vážně byl totiž diskutován návrh, aby se vystavení olympionici v Číně 
prodali v aukci. Nebo aby se v Číně uskutečnil jen kongres, nebo olympiáda bez holubů, 
s výstavními kartami na prázdných klecích. Rozhodnutí zatím nepadlo a já doufám, že v říjnu, kdy 
má padnout konečné slovo, zvítězí zdravý rozum. 
 
 
 
Zapsali:  
Josef Kondrys a Jaroslav Novotný 
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Willy & Ivan Baetens 
Specialisté tratí nad 500 km 
 

Chvilku jsem přemýšlel nad vhodným úvodem pro tuto špičkovou chovatelskou dvojici otce 
a syna, ale možná nejpřesvědčivějším vyjádření kvality holubů v tomto chovu je hodnocení jedné 
internetové dražby na světoznámém portálu PIPA: 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

„Kolekce dvanácti holubů linie De Rauw-Sablon od Ivana Baetense se prodala za 70.000 Euro 

(asi 1.750.000 Kč)! Kolekce 12 holubů od Ivana Baetense, složená ze 7 starších holubů a 5 

mladých, vynesla 70.000 Euro. Gigantický výsledek! Nejdražším holubem v této aukci byla dcera 

páru 17 od Marcela Aelbrechta, která se bude stěhovat na holubník Marca de Cock za 16.000 Euro. 

Bratr 1. národního Esa dlouhých tratí od Marcela Aelbrechta půjde do Číny za 15.200 Euro. Také 

syn holuba “Limoges“ půjde do Číny za 11.000 Euro.“ 
 

Byl jsem opravdu zvědavý jak vypadá chovatel, který prodal 12 holubů za jeden a tři čtvrtě 
milionu. A samozřejmě jsem byl také moc zvědavý jak vypadají holubi momentálně nejžádanější 
linie na dlouhé tratě na světě. Holubi De Rauw-Sablon. Můžu klidně říct, že ani jedno ano druhé 
mě nezklamalo. Na tomto místě by asi bylo vhodné vysvětlit, proč vlastně vznikla horečka jménem 
De Rauw–Sablon a Marcel Aelbrecht, a co mají tato jména společné. 
 

Chovatelský tým Etienne De Rauw - Frans Sablon spolu závodí od roku 1973. Základem 
jejich chovu byli holubi Tournier a s nimi v roce 1975 obsadili 9. místo v mistrovství Belgie 
holoubat. Dalším vylepšením bylo posílení chovu o holuby pana Rosseel u Oostende a Jefa De 
Ridder (St. Ulriks Kapelle). V roce 2001 se tento tým stal 1. národními šampióny dlouhých tratí 
Belgie. 

Marcel Aelbrecht začal s holuby závodit v roce 1954 na krátkých tratích. Zhruba před 
dvaceti lety se začal věnovat dlouhým tratím a protože jeho blízký přítel byl Frans Sablon 
nepřekvapí, že 90% jeho chovu tvoří holubi De Rauw-Sablon. Super výsledky se dostavily. V roce 
2002 se stal Generální šampión Flander Cupu. 3. Národní šampión dlouhých tratí holoubat a 2. 
nejlepší holubník National BDS. V roce 2003 měl 1. a 3. Národní Eso dlouhých tratí, 2005 se stal 
1. Generálním šampiónem KBDB a 3. šampiónem KBDB super dlouhých tratí. V roce 2006 opět 
Generální šampión Belgie i 1. Národní šampión dlouhých tratí. Tito holubi jsou dnes posilami na 
takových holubnících jako Gerard Koopman, Freddy Vandenheede, Filip Norman, Gaby 
Vandenabeele, Erik Limbourg, Andre Verbesselt, Bengt Haeck, SG Mack a mnohých dalších. 
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No a zpátky k Ivanu Baetensovi. Využil jsem toho, že Pepík Kondrys zná pana Baetense už 
mnoho let a domluvit návštěvu nebyl žádný problém. Věnoval se nám jedno odpoledne a bylo to 
opravdu skvělé odpoledne. Snažil jsem se na vše vyptat, všechno vidět, ale bylo toho opravdu 
moc. 
 

Jak jste se nakazil holubářstvím? 
S holuby závodil už můj pradědeček, ale hlavním aktérem byl můj otec Willy Baetens. Své 

vlastní holuby mám už od 12 let. Otec měl firmu, která dodávala chovatelům holubníky na klíč. 
Jezdil jsem s ním, a tak jsem poznal mnoho výborných chovatelů a seznámil se s jejich metodami. 
S otcem jsme výborný tým stále. V zimních měsících, kdy jsem víc pracovně vytížený a hodně 
cestuji je hlavní tíha starostí o chov na něm. Během závodní sezóny se holubům plně věnuji a role 
se obrátí. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

Jaký je dnes základ vašeho chovu? 
Můj závodní tým je z 50% tvořen z holubů De Rauw-Sablon a Aelbrecht. Základ této linie 

tvoří v chovném oddělení holubi přímo od těchto chovatelů. Dvě holubičky máme také od Erika 
Limbourga z jeho "Blue Ace" (z legendární páry 17 M. Aelbrechta). No a na totálním výprodeji 
Julesa Mannaerta jsme koupili jeho nejlepší holubice. 

V chovu máme také syna "Limoges" x dcera "Frans" (bratr "Limoges"), 2 syny a 1 dceru 
"páru 17", 309 - nejlepší dceru z super páru "Marseille"x "Fijn Blauw", 1 dceru 970 (otec 1. 
Národního Esa) x 309, 3 dcery a 2 syny 309, 2 syny 118 (bratr na 970 a "Fijn Blauw") a další. 
Všichni tito holubi jsou přímým pokračováním super páru "Albert x Paola" z holubníku De Rauw–
Sablon. Špičkového závodníka a nyní chovného holuba „Cobra“ máme přímo od Jefa De Ridder, 
dnes je v chovu několik jeho dcer. 

Druhých 50% tvoří holubi Gaby Vandenabeele. Jsou to holubi od chovatelů, kteří s holuby 
od G. Vandenabeele špičkově závodí. Základem této chovné linie jsou holubi tandemu Linda & 
Michel Baertsoen, 8 potomků špičkového závodníka „Chippolini“ který získal v Antverpách 6 x 1. 
cenu na středních tratích a je otcem dvou 1. Národních Eso holubů na středních tratích. Dál jsou to 
3 dcery a jeden syn národního esa a účastníka olympiády „Gladiátora“ z holubníku Geerinckx Luc, 
Bart a Jurgen. Základem jsou holubi hlavně z linií Fideel a Limoges. Stále hledáme vhodné posily 
z těchto špičkových linií a posledním přírůstkem byli potomci „Fideela" a „Geronima" z holubníku 
Houfflijn P & D. 
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Syn super páru č. 17 Marcela Aelbrechta 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 
Vynikající chovná holubice „309“ 

 
S jakým týmem a na jakých tratích závodíte? 
Základem závodního týmu je 42 vdovců na klasické vdovství a 13 holubic. Holubičky taky 

závodí jako vdovy, ale partnery jim dělají bývalí úspěšní závodníci. Hlavním cílem jsou závody nad 
500 km což je asi patrné i ze základu chovného materiálu. Vše směřuje k výchově špičkových 
holubů na těchto tratích. Už holoubata absolvují závody v souhrnu asi 5.000 km a to včetně La 
Souterraine 580 km. Roční holubičky, těch je v týmu asi deset, jdou až na Bordeaux, to je 800 km. 
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chovné voliéry s 24 páry v levé části a 6 páry v samostatných boxech v pravé části. 

Vyvážíte holuby na individuální nácviky? 
Vždy jen před sezónou, jako součást přípravy. Holoubata vezmu asi osm až desetkrát na 

25 km a vyvážím i vdovce před začátkem závodů. Během závodů už je takto netrénuji. Holubi si 
musí hlavně zafixovat, že po návratu domů na ně čeká holubička, protože před závodem je nikdy 
vdovcům neukazuji. Vlastně je před závodem vůbec nijak nemotivuji, žádné holubice, žádné 
obracení misky. Nic z toho, jen je prostě posbírám do koše a jdou na závod. O to víc musí 
fungovat to spojení, že po doletu ta holubička tam je. 

 
Jak často jdou vaši vdovci na trať a kolik nasazujete? 
Z počátku jdou všichni každý týden. Jak jdou nad 500 km začne pro ně 14 denní cyklus, ale 

protože za víkend nasazuji na několik závodů, moc jich doma nezůstává. I v tomto cyklu stihnou 
třeba roční holubice 17 - 18 tratí za sezónu. Holubičky jdou na trať každý týden a počátečních 
kratších závodech jsou to už jen tratě nad 500 km. Nejlepších 4 až 5 nasadím pak i na Bordeaux 
(800 km). V našem systému závodění je nesmírně důležité dosahovat špičkových cen a hlavně 
umět holuby správně odhadnout a natypovat. Proto je velmi důležitá příprava. 

 
Vím, že je to těžká otázka, ale jak tedy vypadá příprava na závod? 
Myslím, že velmi důležité je správné krmení. Ve 14 denním cyklu je na dost času na 

správné dávkování a regeneraci vdovce po závodě. Můj názor je, že holub potřebuje co nejdřív 
dostat zpět vydanou energii. Proto po závodě dostane závodní směs 1 : 1 s čistící dietou. 
Postupně se poměr čistící směsi zvyšuje, ale nikdy není 100%. V druhém týdnu se poměr závodní 
zvyšuje, až na 100% dva dny před nasazením. Holubi jsou krmeni dvakrát denně po hodinovém 
tréninku, zásadně do budníků. Krmení v budníku jednak zvyšuje jejich vazbu na budník a taky 
můžu lépe diferencovat dávku a složení. Někteří jsou v týdnu po závodě a druhá část už je v týdnu 
před závodem.  
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Eso holubička „t Asduifke“ linie De Ruw-Sablon 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 
Holub „Limoges II“ otec 1. národního esa Švýcarska 2007 
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Výborný závodník a nyní chovný holub „Cobra“ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 
„Blitz“ dvakrát 1. cena provincional 

 
Taky je moc důležité množství, holub musí mít pořád trochu hlad, vdovec se nesmí 

překrmit. Do období po závodě a k rychlé obnově sil holuba taky patří aminokyseliny, probiotika, 
pivní kvasnice a vitamíny. Celkem jsou to asi 4 dny kdy je postupně dostávají na krmení. Jsem 
zastáncem aplikace na krmivo, je to asi lepší z hlediska dávkování. 
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Co léčebné zásahy během sezóny? 
No raději ne moc. Asi tak jednou za měsíc mají závodníci tří denní kůru proti 

trichomonádám, ale cokoli jiného až po vyšetření veterinářem. Nemám rád léčebné kůry „na 
slepo“. Důležitá je ale prevence onemocnění dýchacích cest. Začátkem března provádím 
desetidenní kůru na dýchací cesty Doxicyklinem. Vakcinace proti Paramyxoviru je u nás povinná a 
musí být provedena veterinářem. Na paratyfus jsou holubi testováni a pokud není nález, tak 
neléčím ani nevakcinuji. Proti neštovicím vakcinuji jen holoubata. 

 
Jak doplňujete tým, kolik odstavíte holoubat? 
V současné době mám v holouběcím oddělení 96 „zimních“ holoubat ze 103, které jsem si 

odstavil. Holubičky absolvují celý závodní program, což je přibližně 5.000 km a musí absolvovat i 
La Souterraine (580 km). Samečci musí mimo ty kratší zaletět 3 x 350 km a 2x 450 km. Mimo tento 
hlavní tým mám ještě asi 30 rezervních holoubat, která jsou cvičena jen do 200 km. Z těchto všech 
si přes zimu nechám jen asi 30 nejlepších samečků a asi 12 – 13 holubiček. 

 
Na závěr trochu otázka „na tělo“, proč jste prodal těch 12 špičkových holubů? 
Z portálu PIPA mi volali, že by chtěli nějaké moje „Rauw-Sablon“ holuby do dražby. Je to 

prestižní záležitost a základ chovu této linie je u mě velký. Na říjen máme dojednánu na PIPA další 
dražbu.  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

„Mr. Limoges“ vítěz závodu Limoges provinc. 
 

Na závěr nejcennější úspěchy? 
U nás se hraje jen o první místa, nebo alespoň o špičková umístění, takže za největší 

úspěch v poslední době považuji: 
V roce 2008 – 1. cena Limoges provincial (630 km) proti 3.908 holubům 
V roce 2009 – 1. cena Bourges provincial (430 KM) proti 11.924 holubům 
V roce 2010 – 3. cena Tule National. zone B s ročákem „Keine Wechter“ 
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Dcera 2. národního Esa KBDB 2007 od Erika Limbourga 
 

Po prohlídce některých chovných holubů z těchto skvělých linií na střední a dlouhé tratě 
jsem nasedal do auta s pocitem, že bych měl snad přehodnotit svoji chovnou voliéru. Tento chov 
na mě skutečně udělal velký dojem.  

Popřáli jsme Ivanu Baetensovi hodně dalších špičkových cen a vítězství, a vyrazili na další 
cestu. 

 
 
 
Ing. Jaroslav Novotný 
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Rodové kroužky - budoucnost 
 

Atmosféra kolem rodových kroužků po létech klidu a rutiny náhle zhoustla. Vynořila se 
diskusní témata o kvalitě (ta ostatně nejsou tak nová), o kroužcích se zabudovaným čipem 
(Combi-ring) nebo o jednotných kroužcích v rámci FCI. Nemluvě už o tak bolavé záležitosti, jako 
bylo letošní provedení a termín dodání vyrobených kroužků našemu svazu. Diskuse je natolik živá, 
že považuji za nutné pokusit se naše chovatele podrobněji informovat. 
 

Kroužky 2011 
Rodové kroužky vyráběla pro náš svaz v létech 1995 až 2009 belgická firma Haspeslagh. 

S kvalitou těchto kroužků byly určité problémy, ale daly se řešit. Bylo to částečně způsobeno i naší 
snahou ušetřit náklady objednáním kroužků netříděných (rozuměj nekontrolovaných), ale vždy byl 
zajištěn dostatek kroužků náhradních. Bohužel kvalita stále klesala, což bylo asi také tím, že 
zakladatelé firmu asi v roce 2008 prodali a nespokojenost chovatelů rostla.  

V té době náš svaz oslovila s nabídkou nizozemská firma Mega. Cena srovnatelná, kroužky 
tříděné. Myslím, že všichni jsme byli příjemně překvapeni dodávkou kroužků 2010. Bez jediné 
reklamace, daleko před sjednaným termínem. O to větší šok byly problémy s kroužky pro rok 2011. 
Všichni víme jak to dopadlo. Dostali jsme kroužky po mnoha urgencích pozdě a v jiných barvách 
než jsme objednali. Teprve tehdy jsme se dozvěděli, že firma Mega vůbec nemá na kroužky 
výrobní kapacity, že je objednává někde na Thajvanu a hlavně, že výrobci dluží peníze ještě za rok 
2010. Ten proto s výrobou kroužků 2011 otálel. Dá se říct, že vše se poskládalo v jasný obraz až 
po našem osobním jednání s thajvanským výrobcem během olympiády v Poznani. Celá záležitost 
ještě není úplně uzavřena. Prezídium svazu schválilo prosazení výrazného snížení původně 
sjednané ceny za kroužky 2011 a jednání s firmou Mega ještě pokračují. 
 

Kroužky 2012 – Combi-ringy? 
Příprava objednávky kroužků na rok 2012 musela vyřešit několik základních otázek. 

Kterého výrobce, za jakou cenu a jaký typ kroužků. Prvním krokem bylo vyřazení nevěrohodné 
firmy Mega, která také nabídku na rok 2012 podala. Další otázka byla zda Combi-ringy, a když 
ano, tak jaké. Situaci dnes komplikuje hlavně to, že se vyrábí dva typy těchto kroužků a ani jeden 
z nich není univerzálně vhodný pro všechny elektronické systémy, které naši chovatelé používají. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Combi-ring firmy Savic s čipem Unikon 
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Výrobce REXGROUP na Thajvanu vyrábí oválný kroužek, velmi kompaktní, vhodný pro 
čipy firmy Bricon, Benzing, Mega a Tauris. Firma Savic v Belgii (bývalý Haspeslagh) vyrábí 
kroužek vhodný pro systémy Tipes, Unikon, Benzing a Bricon. Tento kroužek má ale určitou 
nevýhodu, o 1/3 menší plochu pro umístění čísla kroužku a z toho plynoucí nutnost zmenšit 
velikost čísla kroužku. Kolejničky pro uchycení čipu se mi zdají nevhodné pro možnost zachycení 
kroužku (a tedy i holuba) do drátů, nití, nebo motouzů.  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

Combi-ring z Thajvanu starší typ bez AL kroužku s čipem Bricon 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

Combi-ring z Thajvanu 2011 s AL kroužkem s čipem Bricon 
 

Combi-ring firmy z Thajvanu měl do loňska ještě další problém v absenci hliníkového 
vnitřního kroužku. Tento problém řeší FCI a rozvedu ho ještě dále, ale na belgických kroužcích pro 
letošní rok je vidět, že už výrobce problém vyřešil. 

Nezanedbatelným vlivem na rozhodování je i cena. Při rozhodování zda Combi-ring nebo 
klasický rodový kroužek se také rozhodovalo o tom, jestli kroužky na rok 2012 budou svaz stát 
přibližně 590 tisíc Kč, nebo 760 tisíc Kč. Jsem přesvědčen o tom, až bude v nabídce Combi 
kroužek vhodný pro většinu elektronických systémů užívaných našimi chovateli a netrpící určitými 
nedokonalostmi kroužku firmy Savic, je to i za cenu vyšších nákladů možná cesta. Hlavním 
důvodem by však měly být nižší náklady chovatelů při nákupu těchto menších čipů, případně 
uvolnění jedné nožky holuba pro různé značkovače nebo kroužky s adresami. Pokud tomu tak 
nebude a firmy vyrábějící čipy nebudou nabízet čipy pro Combi kroužky za nižší cenu než klasické, 
bylo by asi dost nezodpovědné utratit za kroužky o 170.000 Kč více. Proto zatím pro rok 2012 
prezídium schválilo nákup klasických kroužků. 
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Jednotné kroužky FCI 
FCI. se snaží předepsat svým členským svazům užívání jednotných rodových kroužků se 

symbolem FCI. V budoucnu by se mohli zúčastnit výstav a soutěží FCI pouze holubi, kteří budou 
označeni těmito rodovými kroužky. Dodavatelé těchto povolených rodových kroužků by měli projít 
schvalovacím procesem a pak také povinnost odvádět na konto FCI 0,05 Eur z každého kroužku. 
Tím by se měla vyřešit dlouhodobě špatná finanční situace FCI. 

Při projednávání této problematiky v komisi Sport i v předsednictvu FCI převládl jednotný 
názor vyžadovat u kroužku FCI výrobu s vnitřním hliníkovým kroužkem a vnějším plastovým 
(odpovídá současným kroužkům CZ). Během přípravy jednání Kongresu FCI v Poznani, byl ale 
neočekávaně přednesen jiný, pozměněný návrh pro mezinárodní standard kroužku. Ten zní tak, že 
kroužek musí být zhotoven z „vnitřního kroužku z bezpečného materiálu a vnějšího barevného 
plastového kroužku“. Tím by vlastně byly akceptovány kroužky zhotovené kompletně z plastu. V 
pozadí této změny je to, že plně plastové kroužky jsou v současné době již nějaký čas používány 
(mezi jiným i v Belgii). Tyto kroužky jsou však v podezření, že jsou manipulovatelné. Tento názor 
vedl mimo jiné k jejich zákazu v RPRA (anglický svaz), kde se holubi s těmito kroužky nesmí 
účastnit závodů. Povolení FCI pro tyto plně plastové kroužky by tyto zákazy shodilo do koše, 
protože podle Statutu FCI mají národní svazy povinnost respektovat usnesení FCI. 

Ještě před kongresem FCI se standard rodových kroužků, a toto sporné plně plastové 
provedení projednávalo na zasedání Evropské konfederace během německé národní výstavy 
v Dortmundu. Delegáti se jednomyslně shodli, že by měly být povoleny pouze kroužky 
kombinované z hliníku a plastu (AL-plast), které již řadu let používáme. Tento názor byl písemně 
sdělen FCI i ostatním národním svazům. 

Na kongresu v Poznani k tomu byla velmi živá diskuse. Mnozí delegáti národních svazů, 
mezi jinými hlavně z Polska a Anglie, se vehementně zasazovali za povolení kroužků pouze 
s vnitřním hliníkovým kroužkem. Podivné bylo, že belgický delegát, který je původcem tohoto 
problému, a který je jako prezident belgického svazu současně automaticky viceprezident FCI, do 
Polska nepřijel. V diskusi tak nevystoupil, ale argumentaci v jeho prospěch přednesl prezident FCI 
Dr. José Tereso. Byla to argumentace ve prospěch všeobecného povolení kroužků bez vnitřního 
hliníkového kroužku, kdy povolení těchto typů kroužků by mělo být podmíněno odbornými 
vědeckými zkouškami bezpečnosti těchto kroužků.  
 

 

 

 

 
 

Rodové kroužky plně plastové  rodové kroužky s AL vnitřním kroužkem 
 

Na závěr přijal kongres kompromisní návrh německého prezidenta Horsta Mezela, že jako 
FCI kroužek bude povolen kombinovaný AL-plast kroužek. V současné době používané plně 
plastové kroužky budou tolerovány do příštího kongresu v roce 2013, tam se pak rozhodne zda 
budou povoleny kroužky bez vnitřního hliníkového kroužku. Toto rozhodnutí bude podmíněno 
výsledky odborných testů.  

 
Téma rodových kroužků je tak stále živé. 
 
 
 
Ing. Jaroslav Novotný 
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Mistr ročáků Českého sdružení 
 

Marek Antropius – vítěz Celostátního mistrovství ročních holubů v Českém sdružení 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 „Holubaření je závod,  
záleží na každým z nás,  
kolik je schopnej obětovat, 
aby mohl bejt číslo 1“ 
 

Toto holubářské motto napsané na dveřích holubníku, nás okamžitě upoutalo při naší 
návštěvě u této chovatelské trojice, která holubaří v obci Lenešice nedaleko Loun. Jistě vás stejně 
jako nás bude zajímat jak svých úspěchů, které nás k této reportáži dovedly, dosahují. Nejprve je 
třeba říct, že to zde není jen individuální výkon, ale pravá týmová práce. Dovolujeme si vám tyto 
chovatele krátce představit:. Václav Antropius – otec, Marek Antropius – syn, Filip Antropius – 
vnuk. Naše povídání se konalo na holubníku Marka, který je páteří této chovatelské trojice. 
Společně s ním má holuby ještě jeho syn Filip, Václav holubaří na samostatném holubníku. 
Našemu povídání byl přítomen i zakladatel této chovatelské dynastie Václav Antropius, který se 
rovněž aktivně do našeho povídání zapojil. Bylo to velice příjemné a poučné, a jistě to bude 
zajímat i vás, čtenáře našeho časopisu.  
 
Úspěchy této chovatelské trojice v roce 2010: 

Marek Antropius 
9. místo v Celostátním mistrovství ročních holubů (1. v Českém sdružení) 
14. místo v Celostátním mistrovství středních tratí (5. v Českém sdružení) 
11. místo v Mistrovství středních tratí Čech 
5. místo v Mistrovství OS Louny 
1. místo v Mistrovství středních tratí OS Louny 
1. místo v Mistrovství ročních holubů OS Louny 
9 x 1. cena v závodech OS Louny 
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Václav Antropius 
8. místo Olympijská kat. A v ČR 
10. místo v Mistrovství středních tratí Čech 
6. místo v Mistrovství OS Louny 
3. místo v Mistrovství středních tratí OS Louny 
3. místo v Mistrovství holoubat OS Louny 
 

Filip Antropius 
3. místo v Celostátním mistrovství chovatelů do 
18 roků 
1. místo v Mistrovství holoubat OS Louny 
4. místo v Mistrovství ročních OS Louny 
 

 
Že tento výčet není náhodný dokazují výsledky z roku 2009, kdy Marek dosáhl takových 

úspěchů jako 3. v Mistrovství KT Čech, 10. v Celostátním mistrovství KT v ČR, 6. v Generálním 
mistrovství Čech, 7. v Mistrovství holoubat Čech 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Tým Marek, Filip a Václav Antropiusovi 

Jak to u Vás Marku začalo. 
V roce 1988 mě táta, který měl holuby od mládí přemluvil, abych začal společně s ním 

chovat poštovní holuby. Táta holubařil od roku 1972 a sháněl holuby kde se dalo. Bylo to 
především od místních chovatelů. Dokonce lezl s kamarády na věž kostela za vsí pro nějakého 
toho zalétlého poštovního holuba. V roce 1988 posílil táta svůj chov o holuby od Josefa Uhlíka, 
tehdy velice známého chovatele z Kladna. V roce 1989 jsme letěli již 2 závody s ročáky. Ale jak to 
bývá asi při všech začátcích, při závodě 1 až 2 holubi dolétli v dobrém čase a poté následovaly 
hodinové pauzy a značné ztráty. Těšili jsme se z každého návratu holuba. Náš cíl byl v té době 
dostat se alespoň na výsledkovou listinu. Mezi roky 1990 až 2001 se létalo především pro zábavu, 
ale jak se říká s jídlem roste chuť. Občas se vyhrál i nějaký ten závod, hlavně po odchovech 
holubů od Josefa Uhlíka. V roce 2001 chtěla máma udělat tátovi radost a zlepšit naše výsledky. 
Objednala holoubata u Josefa Bednaříka z Rakvic. Byli to holubi linie Janssen, mezi nimi i z jeho 
tehdy velice známého holuba „112“, který získal 7 x 1, cenu. Později jsme doplnili od Josefa 
Bednaříka ještě čvk holuba 03-0173-290. Je to dobrý chovný holub linie El Toro, Herbots a 
Bednaříkova „112“. Od té doby se naše výsledky lepšily. Tehdy jsme také došli k názoru, že když 
něco dělat, tak to dělat pořádně. V roce 2004 jsem se seznámil se Zdeňkem Pavlíkem a Milanem 
Pohlem, od kterých jsem donesl holuby rasy Janssen, Meulemanns, Desmet-Mathys x 
Horemanns.  
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Současně s donesenými holuby jsem od nich čerpal i jejich zkušenosti. Vlastně stále 
dychtím po informacích, vždycky je přece co zlepšovat. Pro informace jsem si „došel“ i k dalším 
špičkovým chovatelům. Dnes tak činím díky PC. Dříve, když jsem neměl PC, jsem si se Zdeňkem 
Pavlíkem vyměnil každý týden jeden dopis.  

Jaká cesta vede k dosažení dobrých výsledků? 
Kdo chce chovat holuby a závodit na špičkové úrovni, potřebuje k tomu klid a pohodu. Dá 

se říci, že já mám v manželce velkou oporu, která ačkoliv má doma hodně práce v současné době 
kolem malého syna Jakuba, předtím se synem Filipem a dcerou Johankou, vždy mě dokáže 
pomoci a částečně zastoupit. Moc ji za to děkuji. Pomocníkem je i syn Filip, který mě taky velmi 
pomáhá. Občas jezdíme všichni na zasazování nebo otevírání hodin. Když jsme neměli tolik 
povinností jezdili jsme se ženou skoro na všechny holubářské akce, včetně Celostátní výstavy. 
V práci má zaměstnavatel pro můj chov poštovních holubů naštěstí pochopení. Ještě než jsem měl 
ESK, mohl jsem při těžkém závodě, který trval více dní, odskočit z práce a holuby konstatovat. U 
nás je prostě chov poštovních holubů na 1. místě. 

Jak tedy závodíte? 
Závodíme totálním vdovství s kombinací klasického vdovství. V totálním vdovství máme 

celkem 36 párů. V klasickém vdovství 15 holubů. V letošním roce byli holubi v totálním vdovství 
zapářeni 15. února. Po nasednutí se nechají sedět 6 -8 dní na vajíčkách. Po této době bez ohledu 
na to v jakém časovém intervalu nasedali jsou ve stejnou dobu rozděleni. Někdy se stane, že 
v této době někteří ročáci ani nenasednou. Druhé zapáření je prováděno tak, aby holubi letěli první 
dva závody na holoubatech. Naše snaha je, aby druhé nasednutí všech holubů, včetně ročáků 
bylo ve stejnou dobu. V jednom oddělení totálního vdovství, kde máme už starší zkušené vdovce, 
není třeba párovat jak jsem uvedl. Holubi jsou zapárováni a po nasednutí se nechají sedět až do 
vylíhnutí holoubat. I u těchto holubů je to naplánováno tak, aby i oni letěli první dva závody na 
holoubatech. V klasickém vdovství jsem letos holoubata vůbec nenechal vylíhnout. Poletí na tak 
zvané suché vdovství. Po skončení závodní sezóny všichni vdovci odchovají holoubata, ale 
v letošním roce bych chtěl zkusit po skončení závodní sezóny od vdovců vůbec neodchovávat. 

Jsou ještě jiní závodníci než tito vdovci? 
Mimo holuby ve vdovství mám ještě kolem 40 lichovních ročáků, kteří závodí z voliéry na 

sedačkách. Mezi ročáky dávám nějaké holubice, které tam zpestřují život. Že se tam ročákům daří, 
dokládá 1. místo v soutěži ročních holubů 2010 v OS  Louny a taky 1. místo v CM ročáků 
v Českém sdružení. Po skončení závodní sezóny jsou ročáci zapárováni a mají už svoje budníky 
ve vdovském oddělení.  
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Jednoduchá vdovská oddělení, momentálně s vdovami 

Jak vypadá léčebná příprava na závody? 
Každý si musí udělat svůj systém na který má čas, peníze, holuby, holubník a který mu 

bude vyhovovat. Přípravu začínáme kolem vánoc. Holuby jsem 26. a 27. prosince 2010 odčervil 
přípravkem Chemisol. Následně 15. až 19. ledna Sulfacox společně s Doxygalem. 9. února  4 IN 1 
MIX Salmonela. Dále 1. března očkování Salgen. Poté očkování na Paramyxovirus přípravkem 
Pharmavac + Ivomec. Před začátkem závodní sezóny 7 dní Metrozol tak, aby léčení skončilo 5 dní 
před jejím začátkem. 

Jak postupujete po závodech? 
Po sezóně přemístím všechny holuby do voliér. V tuto dobu kladu důraz na dokonalé 

přepelichání. Holubi tam dostávají pravidelnou koupel, vitamíny a zeleninovou směs. Pouštím je 1 
x za týden, o víkendu podle toho jak mám čas. Ve voliérách jsou ponecháni až do jarního 
párování, což je polovina února. Holubníky nechávám přes zimu tak zvaně odpočinout. 

Jaký je v závodní sezóně denní režim? 
Vdovci a vdovy jdou klasicky na ranní a večerní prolet a jsou vypouštěni na tak zvané 

kolečko. Před prvním závodem kladu důraz na dostatečné množství soukromých nácviků, podle 
možností co nejvíce. Nebojím se ani provést nácvik na kratší vzdálenost při špatném počasí. 
V závodní sezóně nasazuji vdovce a vdovy každý týden, pokud jsou v pořádku. Vdovce a vdovy 
vyvážím na soukromé nácviky do konce května 1 x za týden na vzdálenost kolem 30 km, potom už 
nevyvážím. Někdy ještě vyvezu, zejména po těžkém závodě, aby vdovci získali opět dostatečné 
sebevědomí. Před závodem do poloviny závodní sezóny holubice neukazuji, ukazuji je až od druhé 
poloviny. V první polovině sezóny donesu do budníku vdovcům misku, během týdne ji v budníku 
nenechávám. Misky dávám postupně po jednotlivých odděleních. Ponechám ji tam podle situace 
asi kolem 10 minut. Potom jdou vdovci do koše. Vdovy nasazuji do polovina závodní sezóny ze 
sedaček. V druhé polovině závodní sezóny již klasické  ukazování vdov před závodem. 
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Chovný holub DV 06-06697-66 z linie „Fieneke 5000“ Flor Vervoort 

Jak probíhá v týdnu příprava na závod? 
V sobotu po doletu čistá voda a na krmení dám syrovátku s medem. Krmení dietní směsí 

s přidáním kvalitnějšího krmení. Večer do vody dávám bylinný čaj, krmení čistící směs.  
- V neděli ráno čistá voda, na dietní směs mix se zeleniny. Večer do vody lék na 

trichomonády, který střídám. Trichokok nebo Metrozol, krmivo dietní směs. 
- Pondělí ráno a večer stejně jako v neděli. 
- Úterý ráno do vody jablečný ocet, krmení kombinovaná dietní směs, na krmení česnekový 

olej a pivní kvasnice. Večer čistá voda, krmení jako ráno. 
- Středa ráno čistá voda, krmení 2/3 vdovská směs + 1/3 Super dieta. Večer čistá voda, 

krmení vdovská směs s jogurtem a pivní kvasnice. 
- Čtvrtek čistá voda, krmení vdovská směs. Večer čistá voda, na střední tratě do vody 

MUMM, krmení 1/2 vdovská směs + 1/2 energetická směs s přidáním světlé a červené 
kukuřice. 

- Pátek nasazování, ráno čistá voda, krmení brzy ráno Super dieta + kukuřice, kolem 10 
hodin drobná semínka   
V závodní sezóně 1x za 3 týdny preventivně dýchací cesty Doxygalem. Občas dávám 

holubům Oregáno. Samozřejmostí je na holubnících dostatek grytu a vitamínů 

Jak pečujete o budoucnost chovu, o holoubata? 
Holoubat odstavuji pro svoji potřebu kolem 80. Holoubata jsou umístěna v prostorné voliéře 

kde je dostatek vzduchu a prostoru pro jejich zdárný vývoj. Pokud se týká zdravotní péče, tak 
dostávají to, co je dnes všeobecně známo a možno to zakoupit u prodejců chovatelských potřeb, 
jak u nás, tak i v zahraničí. Velice rád si měním holoubata s kamarády. Mohu uvést Zdeňka 
Masojídka, Martina Kotka nebo Zdeňka Adamíka. Holoubata si ponechávám jak z voliéry, tak od 
vdovců. Celou první líheň od vdovců přenechávám tátovi. Každoročně si odstavuji kolem 5 
holoubat z poslední líhně, Všechna holoubata musí prodělat celý závodní program OS Louny. 
Závodím i s holoubaty 3 líhně, která mají vyhozenou a dorostlou pouze první letku. Podmínkou ale 
je, že před začátkem závodní sezóny holoubat, musí moje holoubata absolvovat dostatek 
soukromých nácviků. Po skončení závodní sezóny holoubat provedu konečný výběr. Na holubníku 
ponechávám pouze holoubata která z 5 nasazení získala 3 umístnění. Toto se týká holubů na 
krátké a střední tratě. Z holoubat z linií na dlouhé tratě ponechávám všechna co absolvovala 
závodní program.  
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Holub 09-019-106, 1. v Olymp. G 2010, zatím 1., 2., 2., 2., 3., 3., cenu v OS 

Chovatelské zařízení. 
Současně s přestavbou rodinného domu se samozřejmě stavěly i holubníky. Holubníky jsou 

zahradní, z části jsou zděné, část voliéry. Je to několik menších oddělení, která více vyhovují při 
práci s holuby. Každoročně společně s tátou něco přestavujeme, něco vylepšujeme. Můj názor je, 
že v jednoduchosti je účelnost.  

Jak vidíte budoucnost našeho chovatelství. 
O závodě k nám chodí chlapi z práce a chovatelé, kteří mi fandí a mají doma drobné 

zvířectvo. Společně se mnou sledují dolety holubů. Škoda, že je nedokážu přemluvit, aby se dali 
také na chov poštovních holubů. Mají oči všude, kolikrát ještě nemám ani vyčištěno, mám rád 
pořádek a čistotu v holubníku a kolem něj, tak většinou ani nevidím dolet prvních holubů. Přesto 
jsem takto získal již 3 chovatele, kteří se dali díky mému příkladu na tento koníček. Bylo by to 
jednoduché, kdyby každý z nás získal do našich řad 1 chovatele, bylo by po problému, že je nás 
málo, a že členská základna ubývá. 

Potěšilo mě, že se konečně změnil systém v celostátních soutěžích. Způsob hodnocení 
10/7 byl již zastaralý, praktikovaný již několik desítek let. Osobně bych navrhoval toho změnit více i 
v Českém sdružení. Líbí se mě systém soutěžení na Moravě. 
 
 
Můj názor na současné chovatelství a jeho budoucnost není příliš optimistický. Vedou mě k tomu 
názoru už vztahy členů v základních organizacích. Tyto vztahy by měly být především o 
kamarádství. Bohužel tomu tak není. Osočování, závist a podezírání vede mnohdy k ukončení 
činnosti, v lepším případě k omezení aktivity. Bohužel tyto vztahy se přenášejí i do vyšších složek 
našeho svazu. Toto je to co v současné době nejvíce negativně působí na naši činnost. V životě se 
řídím pravidlem, lepší méně dobrých kamarádů, než být zasypán houfem falešných lidí, jakoby 
kamarádů. 

 
Při loučení jsme popřáli sympatickému rodinnému týmu zapálených chovatelů hodně 

úspěchů v závodech, ale i při dalším přenášení chovatelské horečky na nové chovatele. 
 
 
 
Antonín Polívka 
Ing. Jaroslav Novotný 
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Olympijská ohlédnutí 1938 – 1957 /1. část /   

 
Olympiády a můj obdiv  
 
Poštovní holub     
Křídly o vzduch bije, 
Vraceje se domů, s nadějí i bez naděje, 
věčně se vracíme domů  
 
Moje motto:  důchod nemá chybu, žiju, vidím, chodím, slyším. 
 
Obdivuji holuby a chovatele, kteří se dostanou na olympiádu. Jsou to ti nejlepší, kteří se ve 
dvouletém a ročním období před konáním olympiády připraví a dokáží zvládnout toto období až 
k vrcholu – olympiádě. 
Rozhodl jsem se vzdát hold, obdiv a uznání holubům a chovatelům, o kterých se psalo, hovořilo. 
Dnes již i pozapomenutým jménům a číslům. Tak jak jsem to našel, něco nenašel, něco pomohli 
někteří kamarádi i zcela neznámí chovatelé. Významnou pomoc mně dal pan prezident našeho 
svazu ing. Novotný Jaroslav. Při pátrání po výsledcích olympiády Brusel 1971, mně poskytl pomoc 
můj kamarád z  Německa Pan Karel Křenek tím, že mně ofocené výsledky obstaral a poslal s 
výraznou pomocí souseda chovatele PH v Dorstenu pana Heinze Hansena. 
Asi to nebude úplně přesné, úplné, ale má kapacita nestačila na všechny zdroje a tak třeba jsem 
se mohl omylem dopustit chyby, přehlédnutí, omylu. Může to někdo napravit. Vycházím z časopisů 
PH a katalogů. 
 
1. Mezinárodní výstava Brusel 8. – 10.1.1938 Salle de la Madeleine 
Vlastně první reprezentanti Československa. Nepodařilo se mi zjistit odkud jsou, ale předpokládám 
Praha a okolí. Výstava měla malou odezvu u našich chovatelů, dodatečně se našli zájemci i holubi 
a 4.1.1938 byl proveden výběr z 68 ks. A toto byla naše kolekce: 
 
Bejček   ČS 33 – H – 236 m.pr. 
Káranský   ČS 35 – K – 50    m.šup. 
Lébr    ČS 34 – K10 – 23  tm.šup. 
Mužík Jan, Praha ČS 34 – R2 – 33  m.šup. 
Mužík Jan, Praha  ČS 34 – R2 – 27   m.pr. 
Storn     ČS 33 – F2 – 14    červ. 
Storn     ČS 33 – F2 – 22  m.pr. 
Szitanyi   ČS 35 – L7 – 130  m.šup. 
Uryje     ČS 33 – R4 – 15    m.šup. 
Vokáč    ČS 35 – Z – 466  tm.šup. 
1. byla Francie a Československo zaujalo10. místem. 
 
2. Mezinárodní výstava Kolín n. R. 26. – 30.1.1939 Messehalle 
1. byla Belgie,  Česko–Slovensko skončilo 11. 
 
Bejček Alois  35 – H – 636 H  Landa Jindřich 35 – R4 – 160 He 
Kropáč Jan     36 – H – 754  H   Urie Václav  33 – R4 – 168 He 
Mužík Jan    35 – A2 – 595 H  Urie Václav    33 – R4 – 15 He 
Jaroš Josef    36 – K – 130  H  Blažek Miroslav 34 – M – 523 He 
Karanský František  35 – K – 50  H  Mužík Jan   34 – R2 – 33   He 
 
Našel jsem ale i jméno Antonín Durna z Ostrožského předměstí, Uherský Ostroh, Ostrožská Nová 
Ves ze spolku „Slovák“, který v roce 1939 měl mít holuba na této“olympiádě. V dobovém časopise 
o tom ale není zmínka a na seznamu není. 
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Pořadí států: 
1. Belgie  8.894,25 bodů    7. Itálie    8.696.- 
2. Maďarsko  8.866,25    8. Anglie    8.672,- 
3. Holandsko  8.857,50    9. Dánsko    8.592,25 
4. Francie  8.819,25  10. Polsko    8.511,25 
5. Lucembursko  8.755,25  11. Česko-Slovensko  8.455,75 
6. Německo 8.699,25 

 
Byla to společenská událost, projevila se okázalost Německa a nacistická pompa. 
 
1948 Londýn – vznik FCI, ČSR byla registrována za řádného člena FCI. Na další podniky jsme 
kvůli politickému vývoji ve světě nebyli zváni.    
 
I. Olympiáda Lille, Francie 1949 ……………….. Bez naší účasti. Na 1. místě Francie. 
 
II. Olympiáda Modena, Itálie 1951…………..….. Bez naší účasti. 1. Nizozemsko 
 
III. Olympiáda Kodaň, Dánsko 1953………..….. Olympiáda se nekonala z veterinárních důvodů 
 
IV. Olympiáda Barcelona, Španělsko 1955 ….. Bez naší účasti. Na 1. místě Nizozemsko. 
 
V. Olympiáda Amsterodam, Nizozemsko 1957  
2. - 3.2.1957 hotel Krasnopolsky 
První naši nejlepší holubi olympiády: p. František Bartl Královopolské Vážany u Rousínova  
s He 782 a p. František Dolíhal Popůvky u Brna s H 447 
 
OLYMPISCHE TENTOONSTELLING 1957 TE AMSTERODAM TSJECKO – SLOWAKIJE  diplom 
a holandský větrný mlýn vytepaný ve stříbře, odznaky účastníka olympiády, stříbrné poháry 
s věnováním. Škoda, že není holubářské muzeum. Kdo ví, jak tyto a další trofeje skončily? 
Po mnoha letech obnovená účast s vítězstvím, které nikdo nečekal. To bylo slávy. Poprvé byla i 
kategorie sportovní, ale nebyla hodnocena. Nepodařilo se mi dohledat jména a čísla chovatelů a 
jejich holubů. Kategorii sport jsme neobsadili. 
Vítězná kolekce standard: 
 
František Bartl Královopolské Vážany 52 – 0144 – 520 H 
František Bartl      52 – 0144 – 541 H 
František Dolíhal  Popůvky   53 – 0103 – 447 H 
Štěpán Kopálek Kunovice   53 – 068 – 122 H 
Gustav Brodnianský Krupina   51 – 236 – 259  H 
 
František Bartl      52 – 0144 – 562 He 
František Bartl      52 – 0144 - 782  He 
František Bartl     53 – 0144 – 329 He 
Bořek Janků  Olomouc   52 – 099 – 231 He 
Štěpán Kopálek  Kunovice   53 – 068 – 129 He 
 
Řekl bych, že to byla olympiáda p. Bartla. Pět z deseti, polovina od jednoho chovatele. Unikát. A 
ještě jedno prvenství. Slovensko má prvního olympionika Gustava Brodnianského z Krupiny. 
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Olympijská ohlédnutí 1959 – 1963  
 
VI. Olympiáda Lisabon, Portugalsko 1959  
12. – 14.2.1959 
Pavilhale da Feira das Industrias, průmyslový palác Lisabon 
Opět 1. místo ČSR. Šokující pořadí jednotlivců: 
 
1. místo He Hamrlíček František, Valtice s   56 – 10/8 – 723 
2. místo He Rada Vlastimil, Knovíz u Kladna s  51 - 063  –- 1 
3. místo He Hamrlíček František, Valtice s   56 – 12/2 - 1510 
4. místo He Hamrlíček František, Valtice s   55 – 10/8 – 30 
8. místo He Hetzer Václav, Líšťany u Loun s 54 – 5/7 – 98  
V kategorii standard H zažili velkou radost chovatelé z Belgie. Na 1. místě byl H chovatele 
Fabryho. Na 3. místě další holub z Belgie, ale celkově vyhráli holubi od nás. 
 
4. místo  H Josef Gajdík z Ratíškovic   55 – 10/08 – 1057 
6. místo  H Jan Zajac z Třebovic u Ostravy   53 – 0284 - 105 
a dále bodovali holubi: 
pana Josefa Rady z Knovíze u Loun   52 – 063 – 273  
pana Hamrlíčka z Valtic     55 – 10/08 – 5  
pana Josefa Rady      54 – 1/27 – 2958  
Pátral jsem po některých z účastníků. Pomocí paní mistostarostky Knovíze jsem našel syna pana 
Rady. „Dobrý den pane Albrechte, podařilo se mi zjistit adresu na pana Vlastimila Rady, který 
holuby dělal.“ 

Adresa je - Vlastimil Rada, Redaktora Boučka 970, 272 01 Kladno. Doufám, že Vám to pomůže ve 
vašem dalším pátrání a přeji hodně úspěchů. 
Blanka Jelínková 9.11.2010 

„Vážený pane, je doba kdy dostáváme různé dopisy, tento patří do skupiny překvapivých. Děkuji 
za něj, tímto jste mi připomněl dávno zašlou „slávu“ o které Vám po cca 50 letech nejsem 
schopen sdělit jakoukoliv informaci. Já ani nemám ten výtisk o kterém píšete, jen si pamatuji, že 
 doba byla taková, že účastnit se něčeho podobného na vlastní kůži bylo zcela nemožné. Jen si 
pamatuji že na olympiádu jeli nějací vybraní „panáci“ a já byl tehdy rád že mi přivezli ty holuby 
zpátky. Tímto Vás zdravím , ale nemohu podat jakékoliv informace. Zdraví Rada Vlastimil.“ 
Ano, můžete použít - ještě k tomu otci, samozřejmě když jsme začínali bylo mě tak 10 až 12 let, 
proto zůstalo chovatelství na otci Josef Rada - já jen pokračoval beze změny, vlastně společně. 
Zdraví Rada V. 

Lisabonem začíná skupina „SPORT“. 
Složení vítězné kolekce ve výkonu: 
54 - 1/7 – 3692   pana Hnízdila Josefa, Kročehlavy u Kladna 
53 – 060 – 689  pana Hnízdila Josefa 
53 – 060 – 280  pana Baumela Karla, Praha 
54 – 1/19 – 1342  pana Drába Františka, Praha 
53 – 0277 – 129  pana Vondry Antonína, Ústí n.L. 
54 – 5/7 – 1487  pana Šedivého Josefa, Líšťany u Loun 
55 - 5/7 – 1406     pana Šedivého Josefa 
55 – 3/01 – 2021 pana Burdy Františka, Plzeň 
54 – 13/05 – 2513 pana Kasperka Josefa, Skřečoň u Bohumína  
56 – 4/4 – 160    pana Macouna Bohumila, Karlovy Vary 
Ani se nedivím, že na slavnostním banketu při vyhlašování výsledků někteří zahraniční účastníci 
ztráceli nervy. 
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VII. Olympiáda  ESSEN – BRD  1961 
4. – 5.2.1961 ČSR se nezúčastnila. 
Jen stručně: V průběhu kongresu se potvrdil odklon od standardu, byli prostě vlivní odpůrci. Na 
kongresu poprvé vystoupil p. Boleslav Novotný, mimo jiné hovořil na téma usměrnění rozdílů ve 
výkladu standardu a nejednotný způsob bodování. Nedá mně to srovnat dnešek – máme velké 
rozdíly v bodování i na olympiádách. Staronový problém? Jsme vůbec schopni se domluvit? 
 
VIII. Olympiáda Oostende, Belgie  1963 
Únor 1963 
Ve standardu byla CSSR první, ve výkonu za Spolkovou republikou Německo druhá, třetí ve 
výkonu byla Belgie. Opět krásné vítězství. 
H – standard :      He – standard: 
  2. Kopálek Štěpán, Kunovice     1. Chytil Ludevít, Kopčany  60 – 14/13 – 515 
10. Kopálek Štěpán       2. Lesa Bohumil, Zlechov  9 -12/06 – 5171 
14. Lesa Bohumil, Zlechov  59 – 12/6 – 5136   9. Lesa Bohumil 
15. Zatloukal  Jan, Olomouc  57 – 11/6 – 721 11. Lesa Bohumil 
16. Kopálek Štěpán     14. Lesa Bohumil 
 
Nedokázal jsem přiřadit čísla k umístěným holubicím pana Lesy: 59 – 12/8 – 5177, 59 – 12/6 – 
5160 a  57 – 12/06 – 4916. Čísla holubů pana Kopálka jsem také nenašel. 
Ale pamětníci si možná vzpomenou na He 515 i trochu v jiné souvislosti. Byla „malá či drobná“ a 
tak se pracovitý anonym ptal, jak je možné takovou He protěžovat. Takže kromě dalších úspěchů 
„515“ byla zlatá v Oostende a stříbrná v Londýně. 
 
Ve výkonu bylo následující umístění :  
 Krátké tratě :     Dlouhé tratě: 
11. Klier M., Praha/Újezd n.L.  1. Vrchota St. 56 – 2/1 – 201  Suché Vrbné 
12. Badin V., Praha    2. Bezděka J. 57 – 2/1 – 5721 Čtyři Dvory 
13. Fabík F.     3. Franta J. 
16. Dušek J.     5. Kopecký V. 
17. Klier M. 
18. Siuda J., Ostrava  
 
Pan Dr. Humplík vzpomíná: 
Pokusil jsem se najít závodní výsledky Č.Budějovic z těchto let, ale dvojí stěhování to asi 
nepřežily. Byly by to informace přesné, ale myslím si, že si ještě dost pamatuji. V prvé řadě je třeba 
říct, že Standa Vrchota, jak jsme ho nazývali byl významným funkcionářem už ve Svazarmu a 
posléze Drobnochovu. Velice dobře se znal s tehdejším tajemníkem odboru CHPH Ladislavem 
Haladou. Zde také získal informaci o vstupu ČSCHDZ do FCI a o možnosti účasti na Olympiádách. 
Jelikož byl velkým zastáncem dlouhých tratí, zorganizoval na tuto dobu mimořádné. V létech 1961 
a 1962 ročně pět až šest závodů z Černé nad/Tisou, tj 565 km, což splňovalo tehdejší olympijské 
podmínky. Podmínkou byla účast na závod minimálně 100 holubů. Počet chovatelů nebyl 
stanoven. Je třeba také vidět zájem chovatelů o dlouhé tratě a také kvalitu holubů, bez které by 
tuto roční porci těžko zvládli. Pak z toho byla zlatá medaile plaváka 201 Standy Vrchoty a stříbro 
pro Josefa Bezděka a jeho tmavého holoubka1191. Kolik toho každý zvládl to ji ž nemůžu přesně 
říct, ale 9 pětistovek to asi bylo. 
Pokud se týká kvality těchto holoubků: je to nejspíš původ z vojenského holubníku v Brně - 
Špilberku, něco z Bricoux. V případě „Plaváka“ Standy, u Pepíka Bezděka zas krev "starých 
volarských Němců", kteří byli ve Volarech na Šumavě ukrytí za 2. světové války německými 
chovateli a také holubi Boleslava Novotného, buď jeho vlastní nebo prostřednictvím něho z Brna či 
Moravy přivezeni. Protože Boleslav vykonával po roce 1950 v Č. Budějovicích - Čtyřech Dvorech 
vojenskou základní službu. Tak jsem trochu vysvětlil to, že: "prázdný pytel nestojí." 
Za zmínku stojí také to, že kvalita dlouhotraťových holubů na Jihu Čech byla ještě přetavena do 
bronzového kovu z olympiády holubičky Standy Vrchoty a Karla Kratochvíla rovněž z Č. Budějovic, 
na další Olympiádě. Našel jsem rovněž společnou fotografii Vrchoty a Bezděky. 
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Krátká poznámka ode mne: jméno Karla Kratochvíla jsem v dostupných materiálech nenašel. 
Zřejmě příklad „pozapomenutých“. 
 
Zlatá olympijská medaile pro pana Chytila a pana Vrchotu.Stříbrná olympijská medaile pro Pana 
Lesu, pana Kopálka a pana Bezděka. 
Padesát procent reprezentace obsadili holubi pana Lesy. Vyrovnal se panu Bartlovi z olympiády 
Amsterodamu 1957. 
 
Nedá se nezveřejnit další vzpomínání:  
….. Jmenoval se Josef Bezděka, čili holubi p.Bezděky.Velmi dobře s těmito holuby z linie těchto 
tmavých pokračoval Jiří Štípek z Č.Budějovic Suché Vrbného. V případě Standy Vrchoty se 
nástupce nenašel.  
PS.: Já jsem rodák z Bílovce, vedle Studénky, kde pracoval a žil p. Bezděka, ředitel Vagonky Tatra 
Studénka, který dovezl Fabry holuby, ze kterých dal "profesorovi" Hanákovi ty fabráky, co založili 
slávu celé Moravy. Respektive si je p. Hanák mohl vybrat a věhlasný pár B.....191..x..161 sestavil 
sám. Píši to proto, protože p. Bezděka záhy asi v r.1960/61 umírá na těžkou a zákeřnou nemoc. 
Na smrtelné posteli, rozdává Fábráky mezi chovatele ZO Studénka. Já jsem byl v té době na 
vojně, tak na mne zbyla jen fotografie Fabryho "Abela" s vlastnoručním věnováním. Výše uvedený 
p. Bezděka vstoupil do mého holubářské života ještě před tím. Ve 12 letech, jsem si protizákonně 
opatřil několik pošťáků, byl jsem odhalen, holoubci byli odebrání a usmrceni a byl mi zakázán 
vstup do Svazarmu. Až na třetí pokus, díky p. Bezděkovi, který se zúčastňoval výborových schůzi 
ZO Studénka, jsem byl na jeho přímluvy v r. 1958 přijat za člena. 
Zdravím Vás.  
Viem, že teraz máte dosť pošty, ale zaujala ma Vaša zmienka o p. Bezdekovi. V roku 1975 na CV 
v Č. Budejoviciach totiž chovatelia  od Lučenca kúpili celý jeho chov. Boli to veľmi zaujímavé typy 
holubov. Tieto holuby boli potom rozpredané a 3 páry som získal aj ja. Dodnes táto línia u mňa 
ešte v malej miere existuje. Boli to holuby Fabry. Čítal som od p. Brázdu, že ako prvý ich 
importoval p. Metodej Bezdek a od neho ich mal p. Hanák. Po smrti p. Bezdeka boli ešte poslané 
rodinou  nejaké zvyšné holuby. Dnes už tieto typy holubov vytlačili rýchle rasy, ale ja lietam iba 
maratóny a aj tohto roku mi holub 25% Bezdek zaletel Oostende 1260 km. Bol by som  veľmi rád, 
ak by ste mi poskytli nejaké informácie o tomto chove, prípadne, či sa u niekoho ešte udržali. 
Podobné typy mal aj p.Štípek. Ďakujem - letu zdar.   
ing. Jakubec Ľudovít, Tomášovce, okr. Lučenec  
 
 
 
 
Mgr. Jiří Albrecht 
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Tak trochu od všeho 
 
Okolnosti, které přináší úspěch 
„Všechno je to o dobrých holubech“ věta, kterou je často slyšet. Chci to přece jenom trochu 
korigovat slovy „skoro všechno“. Čím déle se motám kolem holubářského sportu, tím větší význam 
přikládám umístění holubů, tedy holubníku. Již zmínění dobří holubi musí být samozřejmě ve 
formě, aby mohli podávat dobré výkony a já nevím o ničem, co na to má větší vliv, než klima na 
holubníku.  
 
Velmi časté jsou případy chovatelů, kteří se se stejnými holuby stali úspěšnými po provedených 
změnách na holubníku. Nebo naopak šly výsledky po změně v holubníku rapidně dolů. 
Mnozí při svém úsilí o zlepšení hledají spásu v medikamentech, vitamínech a bůh ví v čem ještě. 
Špatně! Zásadně špatně! Pokud mají holubi „třídu“ a nejsou nemocní, a pokud úspěchy nejsou, 
musí se hledat chyby v holubníku. 
 
Důkazů je dostatek. 
Jak důležitý holubník je, je vidět na kondici vypůjčených holubů. Pokud se vrátí zpět, je jejich 
kondice mnohdy lepší jako u vlastních holubů, mnohdy také horší.  
Jak si takový dobrý holubník zaopatřit? Pokud bych to mohl jednoduše říct, bylo by po mnoha 
starostech. Holubník se dá mnoha způsoby vylepšit, ale také pokazit. K tomu je třeba přidat vliv 
nejbližšího okolí a také počasí hraje důležitou roli. Mnozí, především v Německu, se zaměřují na 
zlepšení větrání. Budují za hříšné peníze odsávací systémy, ale žádného zlepšení se nedočkají. 
Říkal jsem jednou jednomu východnímu sousedovi, že se mi zdá, že nejlepší holubník je z vlnitých 
umělohmotných desek. „To má být žert?“, ptal se mě. Odpověděl jsem „samozřejmě, vždyť celý 
život je jeden žert“. Potom jsem mu už vážně vypočítával jména velkých mistrů, kteří závodili 
z takových holubníků. „Ach jó“, řekl na to, „teď už vůbec ničemu nerozumím“. 
 
Jisté je, že dobrý holubník musí být suchý, dobře větraný a teplý. 
- Sucho se dá při současném, nestálém počasí udržet pod kontrolou velmi špatně. 
- Teplo můžete zkusit udržet, pokud však holubník utěsníme, je také omezeno větrání. 
- Dá se zvýšit cirkulaci vzduchu, a tím holubník zvednout, tím ale přijdeme o teplo. 
Teď asi rozumíte tomu, proč mám problém, pokud mám popsat dobrý holubník. Koopman má ale 
pravdu když říká: „Musí se zkusit co nejlépe udržet přirozené teplo“. Tím myslel materiály, ze 
kterých bude holubník postaven. 
 
Čím více problémů se budete snažit vysvětlit, tím více otázek se objeví. 
Jak důležitý je čerstvý vzduch a sucho, se projeví při větrném počasí. Ze dne na den mají holubi 
hladší peří, suché sliznice a sněhobílé nánosky. Jak jste se už mohli často dočíst, mají mnozí 
mistři před holubníkem voliéru. Ale čím více problémů se budete snažit vysvětlit, tím více otázek se 
objeví. Ventilace by například měla probíhat se shora. Ale je mnoho mistrů, u kterých ventilace 
s hora není a úspěchy přesto mají. Mám tím na mysli třeba Gastona Van DeWouwer, zesnulého 
Alberta Marcelise, Dirka Van Dyck, a Eddy Jansens. Nebo holubníky jiných mistrů se střechou 
z vlnitých umělohmotných desek. 
 
Pochybujete o tom, zda vaše holubníky více nebo méně otevřít? 
Rozhodněte se pro více. Podívejte se na holuby v otevřených voliérách. Dokonce i uprostřed zimy 
vypadají většinou lépe než holubi z holubníku s dvojitými skly a vyhřívanou podlahou. André 
Roodhooft jistě souhlasně přitaká, tedy vlastně pokud mistr vůbec čte co píšu…. 
 
Zdánlivé maličkosti rozhodují o úspěchu. 
V brzké době budou mnozí zase odchovávat. Mnozí chovatelé už holuby napářili a ti sedí na 
vajíčkách. Mnozí další musí nyní odčinit své první neúspěchy. Co myslím těmi neúspěchy? No 
prostě dělají chyby. 
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Například ten chovatel se třemi malými odděleními a do každého dal dva páry. Po 18 dnech však 
ještě nebyla žádná vajíčka. Mě to nepřekvapilo. Dát dva páry volně do jednoho malého holubníčku 
nemůže nic přinést. Pokud ano, musí se jim intensivně věnovat a střídavě je zavírat. Tři páry jsou 
už lepší. 
U jiného sportovního přítele hrozil v odchovu rovněž neúspěch a poměrně rychle jsem zjistil, že 
také zde je to vlastní chybou chovatele. Považoval za nutné budníky připevnit k zadní stěně 
holubníku. Potud je to v pořádku, ale boční stěny zcela úplně ověsil sedačkami. Pokud se mají 
holubi spárovat, nesmí být v holubníku jiné sedačky mimo sedačky budníků. Holubi moc rádi 
zabírají všechna jiná místa.  
Nejlepší je holuby jeden týden před párováním na noc zavírat do budníků. Potom, co jsou 
zapárováni se musí zase zavírat, tím se holubi učí zůstat v budníku. Je to dobré vědět i pro 
závodní sezónu. 
 
Dominantní holubi sedí vždy nahoře. 
Velmi blízko jste k problémům, pokud budníky nedosahují až ke stropu. Dominantní holubi se 
snaží vždy získat místo nad svým budníkem a stačí jim velmi málo času k jeho obsazení. Holubi 
sedí vždy rádi nahoře. Pokud máte závodní holubník s řekněme třeba 16 budníky a máte jen 12 
závodníků, nechte raději spodní řadu volnou. 
V souvislosti s těmito „co rádi sedí nahoře“, se často stane nejkrásnější věc, když se ztratí holub, 
který seděl někde nahoře a nějaký jiný obsadí jeho místo. Často následuje po obsazení „lepšího“ 
budníku exploze formy a motivace. 
Holoubata a hnízdící holubi jsou ale něco jiného. Ti rádi sedí v tmavém koutě za deskou, nebo 
něčím podobným. Má to co dělat s instinkty. Moderní poštovní holubi pocházejí ze skalních holubů, 
kteří také hnízdili ve tmavých skalních děrách. 
 
Barevné plastové kroužky ušetří hledání. 
Když začíná párování a chov jsou někteří příliš pomalí, nebo pohodlní, nebo hloupí, roztěkaní či 
neopatrní nasměrovat vše správným směrem. K tomu patří i holuby střídavě zavírat. Praktická 
pomůcka jsou při tom barevné plastové kroužky (značkovače). Holub i holubice z jednoho páru 
dostanou například žluté kroužky, oba partneři z druhého páru zelené, další pár červené a tak dál. 
Já sám mám hodně modrých holubů a mnohokrát je velmi těžké je rozeznat, kdo je kdo, když jsou 
si tak podobní. Značkovače ušetří hledání a chytání. 
Také krmení v budnících, přestože to dá víc práce, směřuje k tomu aby si holubi budníky rychleji 
zabydleli a tím zabránili pozdějším bojům. 
 
Nikdy nepřepárovávám holuby v tomtéž holubníku. 
Tak jsem dosáhl jen špatných výsledků. Mnohdy to už vypadá, že si zabydleli svůj nový budník, ale 
pak přijde den kdy musíte potlačovat nadávky. Hlavy dobité, vajíčka rozbitá a pošlapaná 
holoubata. To je pech? Absolutně ne. Tomu se dalo vyhnout. 
 
 
 
 
Ad Schaerlaeckens 
Die Brieftaube 8/2011 
 
Překlad: Ing. Jaroslav Novotný 
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Vyhlášení soutěže časopisu „Poštovní holub“ 
 

Prezidium Českomoravského svazu chovatelů poštovních holubů a redakční rada 
časopisu IZ Poštovní holub vyhlašují soutěž o 
 
 

Eso časopisu „Poštovní holub“ 
 
 
Propozice soutěže 
 
➢ Právo účasti mají všichni chovatelé organizovaní v ČMS CHPH s chovatelským zařízením na 

území ČR. 
➢ Jedná se o jednoroční soutěž dvouletých a starších jednotlivců bez rozdílu pohlaví. 
➢ Do soutěže mohou být vybrány závody uskutečněné v době od 1.5. do 1.8. 2011 
➢ Do soutěže se započítávají - 2 závody od 200 do 400 km na holubník chovatele 

2 závody nad 600 km na holubník chovatele 
➢ Vítězí holub s nejvyšším součtem koeficientů Eso, při shodnosti rozhoduje vyšší součet km se 

započtených tratí ve třídě otevřené, v konkurenci nejnižších platných výsledků vydávaných v 
OS. 

➢ Přihlášky do soutěže s uvedením potřebných údajů o použitých závodech je nutno zaslat do 
10.10.2011 na adresu: 

➢ Ing. Jaroslav Novotný, El. Krásnohorské 39, 618 00 Brno. Nebo e-mailem na adresu: 
jaroslav.novotny@ukzuz.cz  

➢ Pořadí soutěže bude zveřejněno na internetové stránce CHPH a v časopise Poštovní holub.  
➢ 1. – 10. v pořadí budou předány poháry při ocenění celostátních soutěží při CV. 
 
 
Příklad sumarizace potřebných údajů 
 
Chovatel:    OS:    Holub: 
 

Datum Závod km konkurence OS umístění Koef. Ke 

13.6.11 Trojmezí I. 349,22 2.322 12. 99,526 

20.6.11 Koblenz 664,13 1455 8. 99,519 

11.7.11 Trojmezí II. 349,22 2456 3. 99,919 

18.7.11 Oldenburg 735,12 1126 6. 99,556 

Součet  2097,69   398,520 

 

 
Redakce IZ Poštovní holub 
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Jak dlouho již člověk chová holuby? 
Historická exkurse 
 
Původ poštovních holubů, podobně jako původ jiných plemen chovaných holubů se odvozuje od 
divokého holuba skalního. První zmínkou o využití orientačního smyslu holubů je v Bibli, kde se 
popisuje příběh, kdy po ztroskotání na hoře Ararat vypustil Noe nejprve vránu, která se nevrátila. 
Poté vypustil holuba, který se vrátil s olivovou ratolestí v zobáku. To je vlastně první zmínka o 
orientační schopnosti holubů a jejich lásce k domovu, neboť zmíněná ratolest byla určena ke 
stavbě hnízda. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Dalším dokladem je nástěnná malba v chrámu Medinet Habu pocházející z doby Ramsese III., 
3000 let př. n.l. Faraón stojí s žezlem a šípy před dvěma oltáři, na kterých jsou položeny koruny 
Horního a Dolního Egypta. Za oltářem vzlétají čtyři holubi, aby oznámili do čtyř světových stran 
zprávu o korunovaci. Římský historik Plinius se zmiňuje o tom, že Brutus, obklíčený Marcem 
Antoniem žádal pomocí holubů o pomoc. Organizovanou zpravodajskou síť měli již kolem roku 637 
Peršané a v roce 1167 zřídil sultán Nur Eddina trvalou síť stanic holubů vzdálených od sebe 80 - 
100 km, která byla využívána nejen pro státní zájmy, ale za poplatek i pro soukromé osoby. 
Holubí hnízdo (nález z vykopávek v Karanis, Egypt) 
 
Na snímku je k vidění holubí hnízdo nalezené při vykopávkách v Karanis v Egyptě. Tyto "džbány" 
sloužily jako hnízda a byly horizontálně umisťovány do stěn z nepálených cihel. Na stránkách 
Kelsey Museum of Archaeology, University of Michigan se uvádí, že při vykopávkách v Karanis (80 
km jižně od Káhiry) se našlo 6 takovýchto "holubníků", některé až pro cca 250 holubů. Celkově se 
odhaduje, že mohlo být v Karanis chováno současně až 4000 holubů. V dochovaných svitcích o 
vybíraných daních je záznam o tom, že "výměr za holubník" byl v obdobi 173-175 našeho 
letopočtu v Karanis vybírán od 12 lidi. Podle dochovaných záznamů sloužili holubi převážně k 
obohacení jídelníčku a zvýšení zisku jednotlivých zemědělských usedlostí. Příležitostně byli 
používáni při obětních rituálech. 
Do Evropy se dostali poštovní holubi ve své historické podobě za křižáckých válek a největší 
oblibu získali především v západoevropských státech jako Francie, Holandsko, Německo a Anglie. 
Největší zásluhu o vyšlechtění moderního poštovního holuba však mají chovatelé belgičtí, kteří 
dokázali z několika typů holubů vytvořit holuba v podobě, jaké ho známe dnes. První spolek 
chovatelů poštovních holubů byl založen roku 1825 v Lutychu a již v roce 1826 byly uspořádány 
první závody z Paříže do Gentu. 
 
 
 
 
 
 
 
 

Obraz „Mladá žena s holubí poštou“ 
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Poštovní holubi byli velmi často používáni ve válkách. Bankéř Rotschild dostal prostřednictvím 
holubů zprávu o výsledku bitvy u Waterloo o tři dny dříve než britská vláda a jak ji využil je obecně 
známo. K masovému rozšíření využití poštovních holubů došlo během 1. světové války, kdy se 
uvádí, že v roce 1916 konalo na západní frontě službu asi 450 pohyblivých stanic se 100 000 
holuby.  
Holubi se využívali k předávání zpravodajských informací, ale za život jim vděčila i řada posádek 
lodí a ponorek. Za 2. světové války pak i posádek bombardovacích letadel. Mnoho holubů 
zahynulo při plnění svých válečných úkolů, ti kteří přežili se dočkali i penze a vyznamenání. O tom, 
jak byli poštovní holubi ceněni svědčí i to, že první starostí německé armády při okupaci Belgie 
bylo vyrabování nejlepších belgických holubníků a jejich zapojení do německých chovů. V 
současnosti jsou poštovní holubi v Evropě vojensky využíváni jen švýcarskou armádou, která je 
dosud považuje za nejspolehlivější spojovací prostředek v oblasti Alp. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
   

Holubi v armádních službách 
 

U nás, ale i v celé Evropě vůbec jsou holubi chováni pro sportovní účely a za tím účelem jsou 
pořádány různé soutěže, v západní Evropě spojené se sázkami, takže může jít o velmi slušný 
příspěvek do rodinného rozpočtu, v případě nejúspěšnějších chovatelů dokonce o velmi výnosnou 
profesi.  
 
 

Z literatury sestavil 
Ing. Jaroslav Novotný 
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Mike Tyson – boxer a holubář 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Od neděle (6.3.2011) začal americký televizní kanál "Animal Planet" uvádět šestidílný dokument 
nazvaný "Povídání s Tysonem", který ukazuje méně známou, vlídnější tvář Mike Tysona, bývalého 
mistra světa boxu v těžké váze a odhaluje jeho lásku k holubům. Jeho vztah k holubů se datuje do 
dob, kdy ještě jako kluk žil v chudých ulicích New York - Brooklynu a je pro něj zdrojem klidu a 
pohody.  
Když mu bylo 10 let nesl pytel holubů zpět do jejich holubníku a byl napaden členem gangu, který 
se mu pokusil holuby ukrást. Tyson, který byl v té době častým terčem šikany starších rváčů, 
zloděje chytil a chtěl holuby vrátit. Byli to krásní tippleři. "Chceš to, Tak tady to máš" řekl zloděj, 
utrhl holubovi hlavu a postříkal Mika jeho krví. „To byla první věc, kterou jsem kdy v životě miloval“. 
Někde hluboko praskla pojistka, nad mrtvým holubem dal první ránu a zmlátil staršího a většího 
kluka. Po této rvačce si mnozí uvědomili, že tento tučný, obrýlený kluk s pronikavým hlasem je 
nadějný Botticelli násilí. Ve třinácti už byl ve vězení pro mladistvé a tam začal vážně s boxem. O 
sedm let později porazil Trevora Birbecka a se stal nejmladším přeborníkem světa v těžké váze. 
Po tomto vítězství to bylo v jeho životě jednou nahoru, jednou dolů, se závratnou rychlostí. 
Manželství a rozvod, ztráta titulu, vězení, epizoda s ukousnutím ucha, trapné porážky, vězení, 
odchod do důchodu, úmrtí dítěte. Ale holubi byli vždy s ním. 
"Holubi jsou součástí mého života. Pokud budu mít štěstí zemřít starý, budu chovat holuby. Je to 
něco, co budu dělat až do konce života“. Říká, že jeho koníček mu pomohl, když byly časy dobré a 
také, když byly špatné, jako v roce 1992, kdy byl vězněn po dobu šesti let za znásilnění. Taky když 
prohrál s Lennox Lewisem v roce 2002. Hned z ringu sedl na soukromé letadlo a odletěl zpět ke 
svým holubům do New Yorku, kde si dva dny v holubníku povídal s holuby aby strávil pokořující 
porážku.  
Zdá se, že s přibývajícími lety našel cestu pravou i u holubů, když si zamiloval závody s poštovními 
holuby. 
"Vždycky jsem měl holuby a chtěl o nich všechno vědět, ale nikdy jsem nezávodil. Teď je to něco 
zcela nového, ale učil jsem se u nejlepších z našeho klubu". 
 
 
Ze zahraničních zpráv 
vybral a přeložil 
Ing. Jaroslav Novotný 
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Bylo – nebylo, čtenářská soutěž o ceny !!! 

Vážení odběratelé, vážení čtenáři a čtenářky, 
Na tomto místě pravidelně zveřejňujeme vaše neuvěřitelné příhody s našimi miláčky, našimi 
spolubojovníky o body a čest. 
 

Chovatelskými potřebami v ceně 500,- Kč bude oceněn každý zveřejněný článek! 
 

 

 

Bohužel se nikdo nechtěl o své humorné či neuvěřitelné zážitky podělit 
a získat tak malý příspěvek pro své holuby. 

 

 

 
 

 

 

 

Honorování zveřejněných článků 
 
S cílem zkvalitnit obsah informačního zpravodaje svazu „Poštovní holub“ a rozšířit základnu 
pravidelných i občasných dopisovatelů, rozhodlo prezídium ČMS CHPH na svém jednání 
20.4.2010 o honorování zveřejněných článků. Zapojení širšího okruhu chovatelů do diskuse na 
stránkách našeho časopisu, výměna odborných informací, názorů na metody chovu, veterinární 
prevenci a závodní metody. To vše bude přínosem pro celou členskou základnu. 
 
Věříme, že i tento malý finanční stimul může mnohým pomoci v aktivním zapojení do tvorby 
našeho časopisu. 
 
Částka 100,- Kč za zveřejněnou stranu textu bude autorovi předána formou poukázky na odběr 
holubářských potřeb u vybraného prodejce. Při zaslání objednaného zboží poštou, je poštovné 
také hrazeno z prostředků Svazu. 
 
Rozhodnutí prezídia svazu o odměňování publikovaných příspěvků se nevztahuje na členy 
redakční rady časopisu. 
 
 
 
Ing. Jaroslav Novotný 
president svazu 
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Blahopřání 

 
27.4.2011 oslavil své 65 narozeniny předseda komise posuzovatelů ČMSCHPH, pan 

 
JUDR. Pavel Opatrný 

 
Vše nejlepší a mnoho chovatelských úspěchů přejí  

členové prezídia svazu 
 
 
 

-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

V měsíci březnu oslavil své životní jubileum 60.let chovatel 

Josef Dvořák 
ze ZO Dolní Heřmanice. 

K tomuto výročí mu všichni členové ZO  přejí  Vše nejlepší,hodně zdraví a úspěchů 
v chovu poštovních holubů. 

 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

 
Dne 25.6.2011 oslaví své 80 narozeniny pan  

Josef DOHNAL 
 z Ježova , stále zapálený chovatel poštovních holubů.  

Vše nejlepší , hodně zdraví , hodně úspěchů v holubaření mu přejí všichni členové ZO 
0172 Vlkoš u Kyjova . 

 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 
 
 
 
 
 
 
 

Příspěvky zasílejte na adresu: Ing. J. Novotný, El. Krásnohorské 39, 618 00 Brno 
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